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Pressekonferanse Oslo 30. 3. 79. 

Generaldirektør S. Larsen, NVE. 

Det er en glede for direktør Vikan og meg å ønske velkommen 

til denne pressekonferansen. Det vi ønsker årette oppmerksom- 

heten mot er et på mange måter enestående dokument. Det repre- 

senterer en meget vesentlig del av det vi idag vet om vassdrags- 

reguleringers virkninger på fisk og fisket. Dokumentet jeg refe- 

rerer til er en bok på ca. 300 sider som inneholder foredrag og 

diskusjoner fra et symposium om "Vassdragsreguleringers biologiske 

virkninger i magasiner og lakseelver". Det ble holdt i mai ifjor. 

Vassdragsreguleringer for elektrisk kraftproduksjon har pågått i 

over 75 år, og den av "naturkvalitetene" - om jeg må få uttrykke 

meg slik - som først kom med i en avveining av fordeler og ulemper 

var nettopp den fiskerjiologiske siden. Undersøkelser av fiskeri- 

biologisk art er en forutsetning for at en konsesjonssøknad kan 

ansees som fullstendig, og disse undersøkelsene utføres. i dag i et 

betydelig omfang og er etter det vi kan bedømme av god kvalitet. 

Som konsesjonsmyndighet har vi i NVE imidlertid hatt følelsen av 

at etterundersøkelser ikke har fått samme grad av oppmerksomhet som 

forundersøkelsene. Vi har også hatt følelsen av at en god del av 

de vanskeligheter vi møter når vi skal forutsi virkningene av et 

inngrep vil bli redusert dersom vi går tilbake til de gamle regu- 

leringene og ser hva som der er skjedd. 

Det er klart at dette er en langsiktig oppgave, men nettopp derfor 

er det viktig at arbeidet prioriteres. Situasjonen er den at vi må 

ta stilling til mange inngrep i vassdragene før det siste ord om 

biologiske virkninger er sagt. 

NVE tok derfor initiativet til et møte med ledelsen i Direktoratet 

for vilt og ferskvannsfisk for å finne ut hvorledes vi skulle få 

samlet mellom to permer det en allerede vet etter et halvt århundrede 

med vassdragsreguleringer, men som ikke er kommet på trykk. 
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Det gjelder vel for de fleste forskere at de ikke rekker å føre 

i pennen mer enn en brøkdel av det erfaringsmateriale de har akku- 

mulert gjennom et langt liv. 

Løsningen ble et symposium arrangert av NVE og DVF i felles skap. 

Alle de sentrale fiskeribiologene i vårt land ble invitert til å 

bidra med foredrag om sider ved dette problemkompleks som vi visste 

de hadde spesielt godt kjennskap til. Resultatet er den foreliggende 

trykksak som etter min mening er god, men kvaliteten skal jeg over- 

late til direktør Vikan å si noen ord om. 

Men la meg, før jeg gir ordet fra meg, få gi uttrykk for at det sam- 

arbeid og den innsats som her er utført etter mitt syn er et viktig 

skritt i riktig retning i forvaltningen av våre vassdragsressurser. 
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Pressekonfercnse , Oslo  30.  mors 1979. 

D i r ek t f r  Ht:!9e Vikens innle: .1in9. 

Du d e t  fra NVE1s s ide ble re is t sp;:-sr:·.{.ie!' om å få scrrile r forel iggende konnskcp 

om vcssdrcqsrepu ler inqe rs virkninger,  og en senere g ikk  s a m m e n  om å orrcnqe re 

et fel les symposium om e m n e t ,  vor de t te  resul ta te t  av en utvikl ing og et s a m -  

a rbe id  m e l l o m  institusjonene over  mange  å r .  Ønsket  om å få s a m l e t  denne 

v i t en  som vi viss te forelå spredt  b l an t  forskere ove r  hele l ande t ,  v a r  like s terkt  

både  b lan t  adminis t ras jonen og fagbiolo9ene i OVF som d e t  v a r  d e t  i NVE. 

De f¢rstc, fiskeribiologiske unders eke lse r i regulerte vassdrag er c a .  65 år g a m l e ,  

og for 45 år siden la de to kjente Fiske Forskerne Knut Dah l  og Hartvig Huitfe ldt+Kccs 

frem hver t  si t t  større a rbe id  om vossdroqsrcqu ler  inqers  virkninger  på f iskebestcndene 

i innsjeer , x) Begge a rbe idene  6 le prisbe 1¢nnet av Po lyte knisk Foren ing.  
J 

Etter d e n  gang har  vannkraf tutbyggingen S l i t t  mangedob le t  og o v e r  50% av vår t  

s amlede  ferskvannsareal  er reguler t .  Ferskvannsbiologisk forskning og registrer inger  

både  i regulerte  og uregulerte  vassdrag ha r  p'.:Igått s ammenhengende  s ide n Dahls  
I 

og Huit fe ldt-Kaas '  d a s e r .  Den  gang  v a r  vå r  v i t en  orn reguleringene:;  v i rkninger  

på fiske konsentrert hos noen  få .  I d:ig ha r  o m t r e n t  samt l ige  fiske r ib io locer  både 

i og utenfor d i rek tora te t  på e tr e l l e r  a n n e t  t idspunkt vært  enqcsjer!  i p rob lem-  

s t i  11 inger  omkring regu leringers p åv iste el ler an tatte skadevirkning e r .  Erfarings- 

m a t e r i a l e t  har ¢k t  s te rk t ,  m e n  lite har  h i t l i l  forel igget  i skrif t l ig form.  Scrnt  id iq 

er pålagte  Foronderseke lser ¢ k t  s terkt  i a n t a l l .  D e t  er opp s tå t t  et misforhold 

m e l l o m  våre kunnskaper om fisket f¢r og e t t e r  et reguleringsinngrep.  

De t  s t i l les  stadig større krav t i l  undersøke lser omkring "ncturkvo l i te tene " som 

må fremlegges s a m m e n  m e d  de tekniske p lane r  for nye kraf tanlegg.  Som 

genera ld i rekt¢r  Larsen nevn te ,  er slike undersoke lser i dag en forutsetning for 

at en konsesjonssekncd s k a l  anses som ful ls lendig.  De bekostes av konsesjons> 

søkeren og resultof enc  presenteres skriftl ig og t i lg jengel ig  for a l l e  som s k a l  

behandle  og utta le se j om se Ive konse sjonssekncden , 

x)Dahl  (1933): "Vassdragsreguleringens virkninger  p,:i fisket i innsjeer" og Hui tfe Id t -Kccs  (1935): 
" D e r  Einfluss d e r  Gewasserregelungen a u f  d e n  Fischbestand in B j n n e m s c e n " ,  
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Underseke lsene ettc1 at t i l latelse er g i f t ,  utbygging g jennomf¢r t  og regulcr ingenr . : :  

h a r  vi rket  i noen å r ,  er g1er1nomf¢rt ut fra forskjellige forutsetninger.  Delvis  h a r  

d e t  vært undersoke lser g jenn0mf¢rf  av d e n  enke l t e  forsker som re r tsoppnavnt sak-  

kyndig for ersfotninssskj¢.1n. De lv is ha r  d e t  vært  enkle  kon tro l lunder scke lse r 

for  [us t e r  inq av a n t a l l  utsatte fisk i regulerte vo tn , Dj rck  i o i o  te ts forsknings- 

avde l ing  ha r  gå,::nde lans ik! · ig  f o ; s b i n J p r o s j e ; k t e r  For å klarlegge p:·c,JJbjons- 

Forho ldene i de regulerte vcssdrop og finne fre:m t i l  de best egne te  f i skes tammer  

og se ttefisksterre lser i disse.  Resul tatene av disse undersøke lser og forskning 

er b l i t t  brukt i forval tningen og i u t ta le l ser  om enkel tsaker ,  m e n  t id og ¢ k o n o m i  

h a r  ofte hindret  d e n  e n k l t e  forsker i å få lagt  m a t e r i a l e t  frem i g j ennomarbe ide t  

skriftlig form.  

Vi ha r  mange  I på grundige ,  dokumente r te  forunderseke Iser for e ldre  reguler inger .  

D e t t e ,  s a m m e n  m e d  endred. me tode r  i do to innscrn linp og g e n e r e l l  endring i 

fangst og utnyttelse av våre Ie rskvonnsressurse r i de siste 1 0 - å r ,  g j¢ r  d e t  vanskelig 

å kart legge vassdragsreguleringens spesiel le  virkning på f isket .  D e t  er også andre  

forho Id som h a r  påv i rke t  f isket  i ferskvann i de siste å r .  

På tross av de t t e  er d e t  klar t  at d e t  (spredt) b l a n t  norske f iskeribiologer  finnes 

a t sk i  I lig praktisk erfaring og dokumenter t  kunnskap om vcssdrcqsre quler inqers  

biologiske virkninger .  Som nevnt  va r  d e t  de t t e  sympos ie r på Leangkollen i m a i  

i fjor satte seg som m å l  å få s a m l e t ,  og som vi i d::ig presenterer .  

J e g  er he l l e r  ikke b io log ,  og derfor  ikke d e n  ret te  t i l  å b e d ¢ m m e  d e t  faglige 

innhold av a l t  d e t  som legges f r em.  D e t  spanner  o v e r  så vidtrekkende e m n e r  som 

fra en grunneiers og kommunepol i t ikers  erfaring med  fiske e t t e r  reguler inger ,  t i l  

b ruk  av genetiske merke re r  for  å påvise ulike r¢yepopulasjoner i regulerte vatn; 

fra f iskeutsett inger i sure vassdrag på S,prlandet ti I sj¢aurens næringsti  !bud i 

regulerte e lve r .  · J e s  v i l  der for  over la te  t i l  fagfolkene b a k  symposie t  i de to 

d i rek tora te r  å kommentere  innholdet  og konklusjonene i d e t  hef tet  som legges f rem.  

Det  som synes å være oppnådd m e d  symposiet  og d e t  hefte som legges frem i d a g ,  

er at vi ha r  fått s a m l e t  i en b o k  en vesentl ig d e l  av d e n  kunnskap som norske og 

enkel te  svenske f iskeribiologer i dag  s i t t e r  inne m e d  om vassdragsreguleringers 

biologiske virkninger .  J e g  er overbevist  om at både biologer ,  po l i t ikere ,  kraftut-  

byggere og andre i å rene  f remover  v i l  seke viten· fra de t t e  he f te t .  Det  v iser  oss 
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dagens  s ituasjon, m e n  v i l  også denne grunnlag fur en fors kninqspr ior  i t e r  i nq for 

årene  f remover .  

Sist, m a n  ikke minst  , ha r  forberede lsen og gjennomf¢ringtm av symposie t  og 

orbe ide t m e d  rc Fcrot cne e t t e r p å ,  b idrc tr t i l  å styrke både sornorbe id og d e n  

personlige kontokt m e l l o m  de insti tusjoner og forskningsmilj.:per sorn er enr::isjert 

i bruk og forvaltning av våre nofurr cssurse r, D e :  er e t t e r  m i n  oppfo tninp et 

bidrag li l 1¢sningen av da p rob lemer  en he r  s tå r  overfor .  For de to insti tusjoner 

er d e t  g ior t  et bedre opplegg for kc.rvnuni  kcsjon , Vi ve t  m e r  hva vi snakker  

om og hva vi er uen  iqe om og vi ha r  forutsetninger for et bedre grunnlag for 

po li tiske beslutninqer  , 
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PETTER VEKTERLI: EN GRUNNEIERS ERFARING MED FISKET ETTER REGULERINGER. 

Vekterli, som er grunneier og mangeårig ordfører i fjellbygda 

Røyrvik i Nord-Trøndelag, innledet symposiet med sine observasjoner 

om reguleringenes virkninger på fiskebestandene. Utviklings- 

mønstrene han beskrev var de klassiske for denne type inngrep: 

Tidligere gode ørret- og røyesjøer fikk markert nedgang i fiske- 

størrelse og -kvalitet og ørreten tapte i konkurransen med små- 

røya. Det har imdilertid blitt fisket tildels hardt i enkelte 

av vannene, bl.a. fordi svenskesportsfiskere er meget interessert 

i isfiske etter røye. Dette har etter Vekterli's mening vært en 

av årsakene til at man 1 den senere tid synes å merke en økning 

i fiskevekt og kvalitet. (De spørsmål Vekterli formulerte i sitt 

innlegg ble i store trekk besvart i Lennart Nymans foredrag og 

den etterfølgende diskusjon.) Vekterli tok også frem den enorme 

betydning som Fiskeribiologisk forskning har i regulerte sjøer, 

ikke bare for å stille forskernes kunnskapshunger, men også for å 

komme til praktisk nytte for utkantkommuner med et svakt og ensidig 

næringsgrunnlag. 

MAGNUS FuRST. SØTVATTENSLABORATORIET, DROTTNINGHOLM. 

FORSØK MED UTSATJING AV NARINGSDJUR I REGLERADE SJØAR. 

Et logisk skritt å ta for å redusere bristen i fiskens næringstilgang 

i regulerte sjøer, er å sette ut næringsdyr som tåler de nye forhold. 

For ca. 20 år siden ble den første vellykkede utsetting av krepsdyret 

Mysis relicta foretatt i den svenske sjøen Blåsjø, - ikke langt fra 

Tunnsjøen i Nord-Trøndelag. Furst redegjorde for de erfaringer man 

har høstet av dette forsøket. 

Det har vist seg at det tar meget lang tid før stabile forhold 

mellom fisken og byttedyrene innstiller seg slik at man kan trekke 

holdbare konklusjoner om virkningen. I Blåsjøen har det overførte 

krepsdyret blitt en meget viktig del av næringen for både ørret og 

røye. Dette varierer imidlertid noe med årstidene og med fiske- 

art/rase. Avkastningen av røye har Øket med minst 50 i. i forhold 

til £ør utsettingen av Mysis. Vekst og kjøttkvalitet er også bedret. 
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Mysis påvirker andre organismer som også inngår i fiskens spisekart. 

Det store spørsmål som ennu ikke e.r besvart er om innføringen av 

Mysis totalt sett er til nytte for oss i form av øket fiskeproduksjon. 

De betenkelige sider ved å innføre en organisme i et vassdrag hvor 

den tidligere ikke fantes ble også understreket av Furst. 

LENNART NYMAN, FISKERIINTENDENT, GVLE. 

PROBLEMER OCH Å T G E R  I REGLERADE R0DINGSJ0AR. 

I løpet av de siste 10 år har man blitt klar over at røye finnes i 

to eller flere s.k. tvillingarter (sibling species). Disse er 

identiske av utseende, men har forskjellige arveegenskaper som bl.a. 

slår ut i forskjellig vekst. I Norden er det hittil påvist tre arter 

med sikkerhet. 

Utsettinger av røyematerialer som inneholder en av dvergformene 

har flere ganger ført til at normal-røya (stor-røye) forsvinner fordi 

veksten hos det felles avkom er dårligere enn normalrøyas. Det har 

vært lett å få tak i rogn fra dvergformene, og denne har uforvarende 

blitt spredd til tidligere gode røyevann og resultert i småvokste 

bestander. Dessverre nytter det lite å øke gjennomsnittsveksten 

på fisken ved hardt garnfiske, for dette beskatter de største fiskene 

mer enn de små som man helst skulle luke ut. 

Målet må være å redusere antall røye-former til en i hver sjø. Greier 

man dette,kan man regulere næringstilgangen ved utsetting av næringsdyr, 

og avkastningen ved tynningsfiske. 

PER SØDAL: UTSETTING AV BEKKERØYE I SURE VATN PÅ SØRLANDET. 

Sødal gjorde seg til talsmann for regulantene i den "sure lands- 
del". Han pekte på at de ofte hadde følelsen av at utsettinger 
av ørret var bortkastet, og etterlyste bruk av andre fiskeslag, 
fortrinnsvis bekkerøye, som ser ut til å tåle surheten bedre. 
Sørlandsregulantene bruker årlig 300-400 000 kroner til utset- 
tinger av ørret, så det er ikke ubetydelige beløp det er snakk 
om. Etter Sødals mening tåler bekkerøya en surhet ned tilpH 4.3 - 
4.4, vokser raskere enn ørreten, har bedre kjøttkvalitet, den er 
bitevillig og følgelig god sportsfisk. 
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PER AASS, OVF, FlSKEFUl:{SKN lNGl::N. 

ØRRETUTSET'J'lNGER l VASSORAG. 

Aass' foredrag var en sammtnfatning JV d erfaringer Fiskforskningen 

har høstet fra undersøkelser som har pågått siden 1959. 

Utsettingsmaterialets arvelige egenskaper synes å spille en betyde- 

lig rolle. Man får erfaringsmessig best resultat ved å benytte fisk 

fra samme klimaregion og fra vann med omtrent samme næringstilbud. 

Tidspunktet for utsetting av fisk har vist seg meget viktig for 

resultatet og likeledes størrelsen på den fisken som settes ut. 

Av andre faktorer som spiller inn ved utsettinger er antallet fisk 

pr. arealenhet (eller m strandlinje). Aass har også diskutert om 

bedre utsettingsresultat kan oppnås ved å tilpasse fiskungene bedre 

til livet utenfor klekkeriene og settefisk-anleggene. Det er nemlig 

en stor forskjell på livsforholdene i en elv og i betong/plastkarene 

i anleggene hvor foret drysser ned på vannoverflaten med jevne mellom- 

rom. 

TOR B. GUNNERØD, DVF - REGISTRERINGSUNDERSØKELSENE: 

REGIONALE UNDERSØKELSER I REGULERINGSMAGASINER I SØR - NORGE. 

Gunnerød redegjorde for de fiskeribiologiske undersøkelser 

som siden 1972 har vært gjennomført i 175 regulerte vatn i 

33 vassdrag fra Agder til Trøndelag. Resultatene fra undersøk- 

elsene er siden 1974 publisert i egne rapporter fra DVF - Regule- 

ringsteamet. Gunnerøds generelle konklusjoner er at fisken, spesielt 

auren synes å tåle vassdragsreguleringer bedre enn tidligere an- 

tatt og at man fant vatn regulert inntil 50 m med et fortsatt 

godt fiske, selv etter at demningseffekten var over. Videre er 

dokumentert den klare konkurranse mellom aure, abbor, sik og røye 

som får store konsekvenser der andre fiskearter ved vassdragsregu- 

leringer, overføres til rene aurevatn. 

Som vedlegg er gitt en oversikt over Reguleringsundersøkelsenes 

rapporter. 
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TOROLF LINDSTROM, SØTVATTENSLABORATORIET, DROTTNINGHOLM, SVERIGE: 

"ABBORENS PLATS I REGLERINGSBIOLOGIEN". 

Lindstrom redegjorde for svenske undersøkelser i sjøer ca. 400 m. 

o. h. som senere er regulert. Abboren opptrådte i raskt oppvarmede 

gruntvannsområder rik på vegetasjon som ga god tilvekst. Tilgang 

på småsik ga stor abbor. Ved reguleringen ble gruntvannsområdene, 

d.v.s. abborens sommer-og yngelbiotop alvorlig skadet. Abboren 

synes å opptre på større dyp i reguleringsmagasinene der det kan 

være tilgang på småsik. 

ARNFINN LANGELAND, LFI-Universitetet i Trondheim, DKNVS, Museet. 

AVKASTNINGSBEREGNINGER I REGULERTE SJØER. 

Langeland gjennomgår metodik for avkastningsberegninger. Det framgår 

at man vet lite om produksjonsmulighetene i våre vassdrag, spesielt 

for røye og sik. Refererte data fra produksjonsundersøkelser er Øvre 

Heimdalsvatn ørret 5,2 kg/ha, Olavatn ørret 2,3 kg/ha. To vann ved 

Bergen ørret 2,5 kg/ha og Jølstervatn der en spesiell planktonspisende 

ørret gir 9 kg/ha. Data fra regulerte sjøer viser avkastning for 

Selbusjøen røye 1,7 kg/ha, Tunhovdfjorden, røye 3 kg/ha, Pålsbufjorden 

røye 1,5 - 2 kg/ha og Totak røye ca. 5 kg/ha. For-Selbusjøen nevnes 

at rØyeavkastningen utgjør 80-90 % av den totale fiskeproduksjon. 
Om utbytte av Ørret i regulerte sjøer er det få opplysninger. 

Avkastningen kan økes vesentlig ved utfisking av småfisk for å få 

produksjonen over på færre og større fisk. 
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JOHN W. JENSEN, UNIVERSITETET I TRONDHEIM, DKNVS, MUStET, 
ZOOLOGISK INSTITUTT. 

FISKEN OG FISKET ETTER OPPDEMNINGER I NEA. 

Jensen legger frem foreløpige resultater etter undersøkelser av ut- 

viklingen i to nye sjøer laget i 1970, Nesjøen og Finnkojsjøen, og 

sier at fiskeribiologisk er utviklingen i Nesjøen en sukess og i 

Finnkojsjøen en fiasko. Den positive virkning av demmingseffekten 

i 4-6 år slåes fast og videre at røye er den art som greier seg best 

mens ørret klarer seg mindre bra. I Finnkojsjøen utnyttes magasinet 

100% hvert år,vanndypet ved LRV er bare ca. 2m. Giftig H2S fra store 

myrområder som er demmet ned har skadelig virkning for fisk og andre 

organismer. I Nesjøen har vannstanden siden første fylling i 1971 

variert 6-7 m og fisket har utviklet seg rikt - først ørret og så 

røye. Dette må skyldes god tilgang på ørret fra den neddemmede elve- 

strekning og senere en massiv tilgang på røye fra Essandsjøen. Den 

avgjørende næringstilgang er enorme mengder fjærmygglarver og - puppe 

før senere på sommeren plankton og lak.eY:ngel.. Grunnlaget for fjær- 

myggen er det neddemmede plantemateriale som imidlertid etterhvert 

sedimenteres ned. Erfaringer fra Essandsjøen tilsier at det vil ta 

ca. 20 år før fjærmyggproduksjonen går i stå. Settes minstegrensen 

for aksptabel fiskestørrelse ved 24 omfars garn har fisket i Nesjøen 

vært 5-10 ganger større enn det vanlige. 

PER AASS. DVF - FISKEFORSKNINGEN. 

TILSLAMMING I HALLINGDALSELVA 1966 - 67, 

FISKE I USTEDALSFJORD OG STRANDAFJORD. 

Tekniske inngrep i vassdrag medfører ofte tilslamminger. Øverst i 

Ustevassdragets nedslagsfelt er det i årenes løp avsatt store mengder 

breslam. Magasinene her som vesentlig er regulert ved senking, ble 

første gang tappet vinteren 65-66 og store slammengder ført nedover 

vassdraget. 
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I Ustedalsfjorden sank fangstene av ørret til 25 - 30% av hva de var 

tidligere og holdt dette nivå i 4 år hvoretter noe oppgang er merket 
i 1972-73 og 1976-77. Det har vært tendens til fangst av noe større 

ørret som kan skyldes at denne er blitt lettere å fange ved at den 

vandrer mer i et vann med mindre næring. Røyebestanden ble kraftigst 

rammet og nye tilslamminger virker momentant. Prøver viser at til- 

slamming går sterkt ut over bunnfaunaen. Fisken dør eller vandrer 

ut på grunn av næringsmangel. Undersøkelsene i Strandafjorden viser 

at sik og røye er vandret inn fra vassdraget ovenfor. Også fisket 

i Strandafjorden gikk tilbake etter tilslammingen som følge av høy 

dødelighet og utvandring. 

CHRISTIAN ANDERSEN, NORSK SKOGBRUKSMUSEUM: 

REGULERINGER OG UTVASKINGER I MÅLSELVVASSDRAGET. 

For Dividalen kraftverk i Målselvvassdraget ble regulering7n iverk- 

satt i 1973. I inntaksmagasinet Devdisvatn fikk man store utrasinger 

(ca. 2 mill. m3) under første fylling i 1973 som resulterte i tilslam- 

ming av vassdraget og fjorden langt utenfor. 

Målinger viser at mengden av uorganisk materiale som avs et.t e s først er 

synkende nedover fra utslippstedet, men at den lenger ned i vassdraget 

igjen er stigende, noe som ikke kan skyldes reguleringen. Slammet av- 

settes mellom steiner mot land og i bakevjer hvor strømhastigheten er 

liten. Antatte gyteplasser tilslammes ikke og det fine leirmaterialet 

blir bare i beskjeden grad sedimentert i elveleiet. Det er ikke målt 

så høye slamkonsentrasjoner at det er grunn til å anta negative virk- 

ninger for fisken. 

Fangststatistikken for vassdraget viser større fangster for årene 

etter reguleringen enn for årene 1966-1972. I 1973, tilslammingsåret, 

var fangstene ovenfor målselvfossen vesentlig dårligere enn normalt. 

Statistikken viser tilbakegang i fangstene fra 1974, men forfatteren 

sier at dette like gjerne kan skyldes "naturlige" bestandssvingninger 

som reguleringen. 

Ved el-fiske har en funnet at tilslammingen ikke synes åvirke inn på 

tettheten av laks og ørret. Antall fisk/arealenhet er høyere nedenfor 

utslippstedet. Undersøkelser av laksungenes tilvekst viser ingen signi- 

fikant forskjell på veksten ovenfor og nedenfor utslippstedet. Forfat- 

teren finner det interessant at man fikk en god årsklasse smolt i 1973 

som vokste opp under den kraftigste tilslammingen. Heller ikke på salg 

av fiskeretter har man hatt negativ virkning. 
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ALBERT LILLEHAMMER, UNIVERSITETET I OSLO, ZOOLOGISK MUSEUM. 

EN SAMMENLIKNING AV OPPVEKSTMULIGHETENE FOR LAKS I SULDALSLÅGEN 

FØR OG ETTER VASSDRAGSREGULERINGEN. 

Lillehammer mener at vurderingen av en regulerings innvirkning på 

produksjonsforholdene for laks ikke kan bygge på fangststatistikk 

fordi predasjon og fiske i havet kan føre til store endringer i 

fangstene. Slike undersøkelser bør derfor baseres på produksjonen 

av smolt. 

Endringer i laksens oppvekstmuligheter i Suldalslågen etter regule- 

ringen har ikke kunnet påvises da det ikke er funnet endringer i 

elvens næringstilgang som går ut over naturlige variasjoner. Under- 

søkelsene er gjort i perioden 1960-64 før reguleringen og 1974-77 

etter reguleringen. Forskjeller i lakseungenes vekst er ikke påvist. 

Tettheten av laksunger er meget stor og det har ikke skjedd noen 

negativ arealforskyvning som følge av vannstandsendringer. De ekstremt 

lave vannstandene som kunne opptre i den uregulerte elv er borte. 

ØIVIND VASSHAUG, DVF - DISTRIKTSTJENESTEN. 

ETTERUNDERSØKELSER I SULDALSLÅGEN, ROGALAND FYLKE. 

Suldalslågen har en særegen storvokst laksest·amme. Fangststatistikk 

går tilbake til 1876 og denne er meget god fra 1957 og omfatter 90 

- 95 % av fangsten. Undersøkelsene det refereres til er foretatt for 
å finne effekter av Røldal - Suldal Krafts reguleringer. Disse vil 

gi et godt grunnlag for å bedømme de biologiske virkninger av Ulla- 

Førre - reguleringene når disse har virket en tid. 

Gjenfangst av merket smolt er svært små i forhold til andre merke- 

forsøk. I 1976 var 5% av fangsten i kilenøtene i fjorden innenfor 

Marvik fettfinneklippet laks. I Suldalslågen var gjenfangsten 8%. 

Hver gjenfanget fisk koster ca. kr. 4,500,-. 

Merking av voksen laks ved Karmøy og to steder inn mot Sandsfjorden 

viser at kilenøtene innenfor Marvik trolig fanger mye laks som hører 

hjemme i Suldalslågen, mens nøtene i Boknfjorden utenfor fanger mindre 

enn 10% av Suldalslaksen. 
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Lydmerking av laks synes å vise at liten vannføring ,i elven får laksen 

til å rote mer langs kysten enn ved stor vannføring da den går mer midt- 

fjords. Laksen bruker lengre tid inn til elva ved stor vannføring. 

Reguleringen synes å ha ført til en svak forskyvning av fangsten fra 

nedre til øvre del av elven. Dessuten er andelen av smålaks øket fra 

4,6% til 17,7%. Smålaksen forekommer i klare topper (68-69, 71-72 og 

75-76) noe som ikke er observert i uregulerte elver, og som kan ha sam- 

menheng med øket vintervassføring. Fangst av sjøørret har økt etter re- 

guleringen. 

Ved sammenligning av fangststatistikken for kilenøter for hele landet 

og Boknfjorden, viser den siste økt fangst de to første år etter at 

reguleringen settes i verk. Kilenøtene i Sandsfjorden viste ikke samme 

tendens, noe som kan ha sammenheng med at laksen hadde vansker med å 

finne fødeelven. 

KJELL W JENSEN, DVF - FISKEFORSKNINGEN. 

LAKSEUNDERSØKELSER I EIRA. 

Eira er kjent for stor laks. Vannføringen er etter de gjennomførte 

vassdragsreguleringer redusert til 36% av den opprinnelige. 

Gyteplasser av laks og sjøørret i Eira er tellet og kartlagt i 25 år 

i perioden 1952/53 - 1977/78. På tross av reduksjonene i vannføring, 

tørrlegges gyteplasser i meget liten grad. Observasjonsmateriale fra 

21 år viser for laksen at 0,2% av antall gyteplasser ble tørrlagt og 

for ørreten 4,4%. Ørreten gyter ofte grunnere og på stillere vann enn 

laksen, og dette er årsaken til forskjellen i tørrlegging. Også i 

gyteplasser som ligger på tørt land kan vi finne levende yngel og øye- 

rogn i april fordi det siver vann gjennom grusen. 

I 25-års perioden er det positiv korrelasjon mellom antall gyteplasser 

av laks og ørret til tross for at disse artene konkurrerer med hver- 

andre. 

Laksens middelstørrelse har gått betydelig ned i Eira etter inngrepene. 

Kiloutbyttet av laksefisket i elva har øket fra 1953, men økningen har 

vært mindre enn i andre elver i nærheten. 

I Eira gir tidlig vårflom godt laksefiske. 
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LEIV ROSSELAND, DVF - FISKEFORSKNINGEN. 

LITT OM BESTAND OG BESKATNING AV LAKSEN FRA LÆRDALSELVA. 

Rosseland beskriver telling av gytelaks i Lærdalselva hvor en i 

gjennomsnitt (18 år) har funnet ca. 1 laks pr. 18 m elv på de øvre 

5 km. Tettheten avtar noe nedover elven. Tellingen er utført i novem- 

ber og ved telling i april er 81% av antall laks fra høsten før ob- 
servert. Det er store variasjoner fra år til år og antall gytelaks har 

vært størst i 1962 (185%) og 73 (157%) med lavest antall i 1976 (31%) 

og -77 (26%). I gjennomsnitt får 45% av oppvandret laks gyte, mens 55% 
blir oppfisket. Beskatningen varierer sterkt og var høyest i 1976 
med 70%. 

Lærdalslaksen synes sterkt utsatt for beskatning i sjøen. Av merkete 

vinterstøinger l e  23,5% gjenfanget i elv og 76,5% i sjøen Smolt- 

merkinger viste henholdsvis 22,2% og 77,8%. All merket fisk tatt i sjøen 
blir ikke oppdaget og derfor antas at mindre enn 20% av laksen kommer 
tilbake til Lærdalselva. Den totale beskatning ligger på ca. 85% herav 
90% i sjøen og 10% i elva. 

På grunnlag av observasjoner er antall rogn for forskjellige år be- 

regnet. Det er ikke funnet sammenheng mellom antall rogn og antall laks 

som er gått opp et passende antall år etter. Tvert imot har det vært 

mest laks et år man på grunnlag av rogntallet kunne ventet lite. Det er 

imidlertid funnet lite korrelasjon mellom antall gytere og oppfisket laks. 

Utviklingen i Lærdalselva de siste 3 år har vært bekymringsfull med ned- 

gang i lakseoppgangen. Denne har imidlertid vært like lav i tidligere år. 

Beskatningen som vesentlig skjer i sjøen er faretruende høy. Lærdals- 

laksen spiller en svært stor rolle for laksefisket i Sognefjorden. 44% av 
fangsten ved merkestasjonen ytterst i fjorden skrev seg fra Lærdalselva. 



ØIVIND VASSHAUG, DVF - DISTRIKTSTJENESTEN. 18. 

REGULERINGSUNDERSØKELSER I LÆRDALSELVA OG ANDRE LAKSELVER I SOGN. 

Vasshaug konstaterer at det finnes lite materiale for bedømming av 

de biologiske virkninger av reguleringen for de elver som først ble 

bygget ut. I Fortunelva synes laksefisket å ha blitt redusert 50-70% 

og det antas at produksjonen er sterkt nedsatt. På den tidligere 

lakseførende strekning ovenfor kraftstasjonen er vannføringen redusert 

med 63%. Her finner man i dag nesten bare innlandsørret på tross av 
at både laks og sjøørret er satt ut i større antall. Det antas at stør- 

relsen av minstevannføringen har betydning for hvilke fiskearter som 

vil dominere. 

Elektrofiske i Lærdalselva viser stor tilbakegang i bestandstettheten 

fra 1975-77 i likhet med Rosselands undersøkelser. Hvorvidt dette 

skyldes reguleringen eller beskatningen i havet er uklart. 

Av voksen laks som merkes ved stasjon ytterst i Sognefjorden gJen- 

fanges 19% i Lærdalselva. I forhold til andre elver i Sogn er gjen- 

fangsten i Lærdalselva 63%, hvilket er et uttrykk for elvas betydning 
for laksefisket i Sognefjorden. Andel av laks i sjøen har ikke endret 

seg etter reguleringen, men en mindre andel synes å være gjenfanget i 

Lærdalselva og mer i andre elver. Dette understøtter teorien om at 

laksen de første år etter reguleringen har vansker med å finne igjen 

fødeelven og derfor går mer opp i andre elver. 

Fangsstatistikken viser i årene etter reguleringen en sterkere nedgang 

for Lærdalselva enn for uregulerte elver. Dette synes å være en parallell 

til utviklinge for Suldalslågen, om dette er en permanent eller temporær 

virkning er imidlertid et åpent spørsmål. 



- - -  - - - - - - - - - - - - -  

19. 
INGVAR KORSEN, DVF - DITRIKTSTJENESTEN. 

REPRODUKSJONSUNDERSØKELSER I REGULERTE LAKSEVASSDRAG I MIDT-NORGE. 

Korsen legger frem materiale fra seks større laksevassdrag (Bogna, 

Holla, Bævra, Surna, Todalselva og Driva) i Trøndelag/Møre som ble 

regulert i 1963-74. Bortsett fra Holla ligger restvannføringen for 

disse på 50-60% som må sies a være betydelig. Undersøkelsene er basert 
på statistikk over fisket kvantum, ungfiskregistreringer og gytefisk- 

registreringer. 

Registrering av fisket kvantum viser at det er vanskelig å skille 

virkningene av reguleringene fra de naturlige variasjoner i lakse- 

fisket. Driva og Todalselva har hatt en nedgang, men denne er ikke 

overaskende sett i forhold til tidligere års variasjoner. I Surna 

har fisket tatt seg opp etter reguleringen, men også her kan d e ' t  t e 

tilskrive3 naturlige variasjoner. I Bogna fikk man første nedgang 

etter reguleringen, men så et rekordfiske noe som også er påvist i 

Bævra. 

Observasjoner av gjennomsnittsvekter tyder på at man etter regulering 

kan få variasjoner. Forholdet laks/sjøørret kan forskyves, antakelig 

som følge at at det settes ut mer laks. 

I Driva synes fisket å være forskjøvet nedover i elva. Leieinntektene 

1 Driva og Surna har øket etter reguleringen og kortsalget har holdt 

seg godt oppe i Bogna og Todalselva. 

Undersøkelsene viser at det er til dels betydelige tettheter av laks- 

unger på de elvestrekninger som har fått redusert vannføring ( i gjennom- 

snitt 2060 stk/100 rn2). Det ser ut til at smolt tåler de reduserte vass- 

føringene relativt godt og at produksjonstapet er mindre enn tidligere 

antatt for slike elvestrekninger. Årsaken til dette kan være at redusert 

vassføring fører til grunnere elv og at denne blir produktiv i hele 

elvens bredde. Vannet blir mer rikt på næringssalter og lyset vil virke 

mer effektivt over større bunnflate 1 en grunnere elv. Redusert vann- 

føring fører til at temperaturen øker og organisk materiale vaskes ikke 

så lett ut når flomtoppene reduseres. Isgangen blir mindre voldsom, noe 

som også har betydning for produksjon av de organismer fisken skal leve 

av. 
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HEGULERINGERS VIRKNINGER Pi LAKSEFISKET I RANAVASSDRAGET 

Av Kontorsjef Magnus Berg, DVF 

Berg redegjorde for de kraftutbygginger som har pågått i Rana- 

vassdraget fra begynnelsen av 1920-rene og fram til Rana kraft- 

verk ble igangsatt i 1q69. Fra garnrne Lt kunne laks gå ca. 11 krr. 

opp i vassdraget. En rekke laksetrapper er blict bygget og om- 

bygget fra 1936 og frem til 1970. Ved å åpne nye gyte- og opp- 

vekstområder for laksen, og samtidig tilpasse gamle og nye fiske- 

trapper de endrede vannføringsforhold, har fangstutbyttet i Rana 

Øket fra under 1500 kg pr. år frem til 1970 til ca. det dobbelte. 

Sterk økning i oppgangen av laks i Reinfossen laksetrapp etter 

1974, gir grunn til å tro at økninger vil fortsette i årene som 

k omn.e r . På disse s t r-e k n i ng e ne er Rana i dag relativt like berørt 

reguleringer. 

Utviklingen av fisket i Rana har vist at det er mulig å opprett- 

holde og øke avkastningen av laksefisket i en regulert elv gjennom 

innsikt og betydelige investeringer i for av fisketrapper og 

avgivelse av minstevannføringer 

ERFARINGER FRA SM0LTlJTSE'ITINGER I REGULERTE ELVER 

Av Avdelingsleder Leiv Rosselvand, DVF-Fiskeforskningen 

Rosseland foretok en oppsummering av den forskning som har pågått 

i Norge og i utlandet etter krigen med utsetting av utvandrings- 

klare lakseunger (smolt) for å kompensere skader på laksens re- 

produksjon cg oppvekstmuligheter i regulerte elver. Forskningen 

bygger på gjenfangster av merket smolt, og Norge deltar her i et 

internasjonalt samarbeid med Sverige, England, Skottland, Irland 

og r:anada. 
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Generelt har gjenfangstene av merket smolt vært små og langt 

under lønnsomhetsgrensene dersom en kun ser på kiloverdien av 

fanget laks i forhold til produksjonsorr.kostningen og gjenfangst- 

prosent av Jen utsatte s o l t .  Med unntak av den smolt som ut- 

settes i Sverige og gjenfanges i Østersjøen, ligger imidletid 

de norske gjenfangstene i gjennomsnitt vesentlig høyere enn de 

øvrige land der det utsettes kunstig f6ret atlantisk laks. 

Av de faktorer som var av betydning for gjenfangstene av utsatt 

smolt var smoltens størrelse, utsettingstid og - sted. Det er 

både i Norge og Sverige oppnådd meget lovende resultater rr.ed ut- 

slipping av smolt direkte i sjøen. 

Selv om utsetting av kunst f6ret laksesmolt til nå ikke har vært 

s r l i g  oppmuntrende, regnet Rosseland med at en gjennom forbedret 

oppdretsteknikk og utsettingsteknik kunne oppnå langt større 

l i n f c h e t  enn i dag. 

FAUNAENDRINGER I AUTLANDSELVA 

Av Amanuensis Gunnar Raddum, Univ. i Bergen 

Oslo Lysverken kraftutbygger i Aurlandvassdrage i Sogn har 

medført Økt vannføring og teperatur o vinteren og mere stabil 

vannføring over året i elvas nedre, laks- og sjøaureførende deler. 

Spørsr.ålet ble reist om hvilke følger dette ville få for fiske- 

yngelens tidlige utviklig, bl.a. om y ng e Le n ville finne rr.a t dersom 

klekking ble fremskynnet. 

Sammenlignende undersøkelser i 1966/67 og 1976 viste at regu- 
leringen av Aurlandselva medførte en sterk Økning av antall små 

nær Lng sd y r' for fisken i tiden ma r sy jun i , mens dyrenes størrelse 

ble redusert slik at biomassen (antall gram dyr pr. m2 elvebunn) 

i samme ble redusert til mellom½ og 1/3 av mengdene for regu- 

lering. Det antas derfor at den helt nyklekte yngel har fått 

bedret mens større yngel og smolt har fått nårlige næringstil- 

gang i perioden mars-juni etter reguleringen enn før. 
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:..J'/1UREBES'l'AIWEN I TETGDALSELVA, FØR OG ETTER REGULERii!G 

Av Amanuensis Roald Larsen, Univ. i Bergen 

Teigdalselva er en sideelv til Vosso i Hordaland. Elva ble 

resulert i 1968-69 ved at den øvre del av nedslagsfeltet som 
inneholdt samtlige innsjøer ble overført til Evanger kraftverk. 

De fiskerisakkyndige antok at elva kom til å bli bortimot 100% 

ødelagt som fiskeelv etter denne overføring. 

Årlige undersøkelser fra 1967 til 1977 både av gytebestand og 
tetthet av yngel har imidlertid ikke kunnet påvise noen medgang 

hverken i antall gytefisk eller rekruttering som med rimelig 

kan antas å ha sammenheng med reguleringen. 

HVA VET VI ID.A.GOM REGULERINGERS VIRKNINGER PÅ FISKET OG HVA 
BØR PRIORITERES I ÅRENE FREMOVER 

Av Professor Rolf Vik, Univ. i Oslo 

Arbeidsgruppen bak symposiet hadrle bedt professor i zoologi og 

bestyrer for Zoologisk Museum i Oslo, Rolf Vik om å gi en fore- 

løpig oppsummering av det som var kommet fram i løpet av de to 

dagene symposiet varte. 

Vik understreket innledningsvis den generelle mangel på skikkelige 

referansedata for de reguleringsundersøkelser som ble presentert. 

Enten var undersøkelsene kommet så sent i gang at data manglet 

fra forholdene før regulering, eller forskere hadde ikke fått 

anledning til å følge opp undersøkelsene etter at erstatnings- 

skjønn er avhjemlet, tiltak bestemt etc. Han påviste i den for- 

bindelse at på tross at at landet har mere enn 250 000 vatn med 

tilsvarende manbe elver og bekker, var ennå ikke et eneste vatn 

eller elv sikret Økonomisk og inngrepsmessig som referanseelv 

for ver forskning nå og i fremtiden. 



23. 

Vik hadde merket både på dette andre symposier i den senere tid 

en viss endring i synet på reguleringers virkninger på fisket. 

Ny kunnskap hadde vist at bildet s l e t t ikke alltid var helsvart, 

at i enkelte tilfeller er de nP.[aive virkninger minimale og e r e  

enn oppveies av de tiltak som ig&ngsettes til f r e m e  av fiskt. 

Vf k mente at f or-s k n t ng s i r.n se t s e r: ::Ei.t-te s t y r-k e s og koordineres, 

n e r-und e r u cv ek s Li n.; av d&::c. r r .P . i l : : ,  alle s c t e r o e i d e r' med r-eg u- 

leringsprobleer. 


